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תראה טוב, תהיה טוב
כשאתה מפרש את הזולת באופן שלילי – אתה בעצם מפרש את עצמך באופן שלילי, 

כשאתה מפרש את הזולת באופן חיובי – אתה בעצם מפרש את עצמך באופן חיובי

יחזקאל שלום לא יכל לסבול את זה.

כבר כשאמרו ‘אשרי ובא לציון’, הוא ראה איך ששלמה יענקל מקפל 
שסדר  כאילו  כאן,  נגמרת  שהתפילה  כאילו  תם.  דרבינו  תפילין 

התפילה שלאחר מכן שייך למקובלים ותהלים-זאגער’ס.

ב’קדיש תתקבל’ כבר עמד שלמה יענקל ליד הדלת, נרתיק התפילין 
בחיקו ורגלו הימנית מושטת החוצה, וב’אמן’ האחרון כבר חמק צילו 

מבית המדרש. הוא כבר היה הרחק מכאן.

יחזקאל שלום שניחן בעין ביקורת חדה, לא היה מסוגל לסבול את 
הזלזול הזה. “קורעים את התפילה לגזרים”, רטן באוזני ידידו יוס’ל, 
בספרו על מתפלל אלמוני שעזב את בית המדרש מוקדם, “אין שום 
לא  קורטוב של אמונה שמתפילה  איפה  כבוד התפילה.  כובד ראש, 

מפסידים?! מה זו הבריחה הזאת מבית הכנסת?!”.

אני  “גם  לב,  בטוהר  יוס’ל  לו  אומר  הסערה”,  מה  על  מבין  לא  “אני 
ראיתי היום איש כזה, והיה פשוט בעיני שיש לו ענין מאוד דחוף שלכן 
הוא ממהר. שיערתי שבעצם הוא היה פטור לגמרי מלבוא לתפילה, 
יכול.  היה  להגיע לתפילה לכמה שהוא  כן  נפשו  עוד מסר את  והוא 
איזו  הבנתי  כך,  כל  ממהר  שהוא  כשראיתי  אותו  הערכתי  דווקא 

מסירות היתה לו להיות כאן בתפילה”.

“אוי”, גיחך יחזקאל שלום, “אתה עם התמימות שלך...”.

“זוהי  בשיחם,  ידידם  יונה  מאיר  התערב  תמימות”,  לא  ממש  “זוהי 
ראשית ותחילת העבודה, שהכל תלוי בה. ממש כך. כך כותב השבוע 

רבינו ה’בני יששכר’ זכותו יגן עלינו”.

הפוסל במומו פוסל
וכך מבאר ב’אגרא דכלה’ את הפסוק “כי תקרב אל עיר להלחם עליה 
וקראת אליה לשלום: והיה אם שלום תענך ופתחה לך... ואם לא תשלים 

עמך ועשתה עמך מלחמה, וצרת עליה”.

"'כי תקרב אל עיר' - קטנה הוא הגוף )נדרים(, 'להלחם עליה' - להטות כל 
האיברים לרצונך אל השכל האלקי, 'וקראת אליה לשלום' - תקרא אליה 
מדת השלום, היינו שיהיה לו שלום עם ישראל וידין את כל אחד לכף זכות 

ולא יביט און ביעקב.

"מה שאין כן כאשר יראה שהוא מתעסק במדה גרועה להתבונן בשפלות 
של כל אחד, אזי ידע בודאי שנפשו לא מטוהרה, עיין בספר 'תולדות יעקב 
'יתיצב על דרך לא טוב' -  יוסף' בשם הבעש"ט זצלה"ה פירוש הפסוק: 
כשהאדם מתיצב על דרך לא טוב היינו לדבר לשון הרע על אנשים, אפילו 
ידמה בדעתו לשם שמים, אזי תדע שבודאי אותו האיש – 'רע לא ימאס' 

- כי כל הפוסל במומו פוסל...

וזהו שכתוב 'והיה אם שלום תענך' - אם תפשפש ותראה שמדת השלום 
עונה לך שאתה שלם בדבר, אזי 'ופתחה לך' - יהיה לך זה פתח לתשובה. 
'ואם לא תשלים עמך ועשתה עמך מלחמה' - שמטרידך היצר במדה גרועה 
היפך השלום, אזי 'וצרת עליה' - תצטער עצמך על הדבר, ובנית מצור וכו' 

להלחם בכח על הדבר, עד אשר ישוב לך הענין לטבע, והבן".

החידוש: זהו הפתח לעבודה
הקדוש  הבעש”ט  מרן  של  המפורסם  היסוד  את  מכבר  יודעים  כולנו 
זי”ע, שכשאדם רואה איזה פגם רע בזולת – אין זה אלא סימן שהוא 
עצמו נכשל בסרך של אותו פגם. אולם בא רבינו ה’בני יששכר’ ומאיר 
מדגיש,  יששכר’  ה’בני  הבעש”ט.  ביסוד  לגמרי  חדשה  בהירות  כאן 
שהסוגיא הזאת היא לא פרט נוסף בעבודה, אלא זהו הפתח לכל עבודת 
אלא  עליה,  לעבוד  שצריך  נקודה  עוד  לא  זו  מתחילים.  כאן  השי”ת. 

נקודה גורלית ויסודית שחורצת אם תתייצב על דרך טוב או לא ח”ו.

ולמה ה’בני יששכר’ רואה כאן את כל עבודת התשובה? משום שבדבריו 
כי בעוד  ומאיר באור חדש את דברי הבעש”ט הקדוש.  הוא מעמיק 
כלומר  גרידא,  ב’סימן’  שמדובר  משמע  הקדוש  הבעש”ט  שבדברי 
שכשאדם למשל רואה שפלוני מזלזל בתפילה – זהו סימן שגם הוא 
עצמו מזלזל בתפילה באופן כלשהו, הרי שרבינו ה’בני יששכר’ אומר 
שזהו לא רק סימן, אלא שהביקורת עצמה מחוללת את הזלזול בתפילה, 
היא מחוללת את כל הפגמים, ולכן התיקון לא יהיה רק לתקן את הזלזול 

בתפילה, אלא לתקן את הביקורת.

אם זהו סימן בעלמא שמגלה שהמבקר מזלזל בתפילה, הפתרון היה 
זלזול בתפילה. אך ה’בני יששכר’  אמור להיות לכאורה לעבודה על 
את  מהפך  הוא  טובה.  עין  על  העבודה  דווקא  הוא  שהפתרון  אומר 
תתרגל לעין טובה, תתרגל לא לבקר אנשים, תתרגל  פיה:  על  הקערה 
לדון אותם לכף זכות – ויש אלף ויותר כפות זכות לדון אותם, ורק על ידי 

זה תוכל לתקן את הזלזול שלך בתפילה!

ביקורת – תעודת עניות
מה ההסבר לכך? כיצד העבודה על עין טובה והעדר ביקורת תביא אותנו 
לתשובה שלימה? הענין הוא שכשאדם מסתכל בעין רעה על הזולת, הוא 
בעצם שקוע במקום הרע, החסרון, הגוף, הפירוד, הישות, והגאווה. הוא 
רואה את חסרונותיו ורעותיו של הזולת, וזה יכול להיות רק ממקום 
הפירוד, הרע והחסרון שלו עצמו. לעומת זאת כשאדם מסתכל בעין 
טובה על הזולת, הוא בעצם שקוע במקום הטוב, השלימות, הנשמה, 
הביטול והדביקות באלקותו יתברך. כשהוא רואה טוב, זה מגיע מהטוב 
והשלימות שלו עצמו, נשמתו שולטת עליו ולא נפשו הבהמית שולטת.

השי”ת,  לעבודת  מתקרב  כשאתה  מיד  יששכר’:  ה’בני  לך  אומר  ולכן 
הדבר הראשון זה להתחיל לראות טוב על יהודים. אם זה בא בנקל 
כאן  אזי  לא,  ואם  בטוב.  שקוע  כבר  שאתה  הדבר  סימן  טוב.  מה   –
התחלת העבודה שלך. אתה צריך לעבוד על נקודה זו, כי בלי זה אתה 
נמצא במקום הרשע, מקום הפירוד והגאווה, ההשחתה והרע, ולכן לא 
יעזור שתעבוד על הזלזול בתפילה שגילית בקרבך, קודם תעבוד על 
לראות טוב על הזולת, שעל ידי זה תגלה גם את חלק הטוב שבקרבך, 
את נשמתך האלקית הצפונה, תהיה אדם חדש לגמרי, ואז כבר תוכל 

לתקן גם את התפילה.

במילים אחרות: כשאתה מפרש את הזולת באופן שלילי – אתה בעצם 
מפרש את עצמך באופן שלילי, ומשקיע את עצמך בשליליות. כשאתה 
מפרש את הזולת באופן חיובי – אתה בעצם מפרש את עצמך באופן 
בפניך.  נסללת  התשובה  ודרך  בחיוביות,  עצמך  את  ומשקיע  חיובי, 
ועתה אנו מבינים למה כל כך החמירו חז”ל בענין ‘לשון הרע’, וכבר 
אמר הרה”ק בעל התניא זי”ע שמחשבת לשון הרע חמורה עוד יותר. 
כי כפי שמבאר ה’בני יששכר’, אפילו כשאדם מדמה בדעתו שזה לשם 
שמים )ואין הכוונה באופנים המפורטים בספר ‘חפץ חיים’ שצריך לדבר מצד החיוב(, 

הוא שוקע ברע ח”ו!

את  ולגלות  לבקר  יודע  כשאני  ופיקח  חברמן  לא  אני  א.  ולסיכום: 
)והוא  חסרונות הזולת, אלא סובל ומשקיע את עצמי ח”ו בחלק הרע 
כאילו  ‘עוולות’,  ולגלות  רע  למצוא  כיצד  עוסקות  כולן  שכל  החדשות  בעסק  הדין 

ובביקורת  בעוולות  השקיעה  ידי  שעל  היא  והאמת  העולם,  את  מתקנים  זה  ידי  על 

הוא  חיובי,  באופן  דבר  כל  ידידי שמפרש  דווקא  עצמנו(.  את  מחריבים 

‘וצרת’ מלשון צרה  ב. ה’בני יששכר’ מפרש  החברמן השקוע בטוב. 
ומלשון מצור. הפתרון הוא להצטער על הביקורת, ושנית לנהל איתה 
מלחמה. עצם המלחמה להתרגל לחשוב אחרת, לשנות את ההסתכלות 
על יהודי, היא הפתח לעבודת התשובה, כי מכניסה אותי לעולם של 

ביטול ודביקות בהשי”ת.

פטרון חודשי תמוז אב אלול
ידידנו החשוב הרה"ח ר' אהרן בן חנה שליט"א

לברכה והצלחה בכל מעשי ידיו

כשמסתכל על הבריאה 
בהסתכלות של הנשמה שהכל 
חיות אלוקי, אין לו מה לירא 

בגשמיות וברוחניות
כי תצא למלחמה על אויבך, וראית סוס ורכב עם רב ממך, לא תירא 
מהם. ופירש"י סוס ורכב, בעיני חשובים כולם כסוס אחד וכו', 'עם 

רב ממך' בעיניך הוא רב אבל בעיני אינו רב.

ויש להבין, שהרי אף אם בעיני ה' אינם רב, מכל מקום הרי הפסוק 
בדיבורו  כן  ואם  רב,  הוא  הלא  ובעיניהם  ישראל,  בני  אל  מדבר 
אליהם היה צריך לומר בלשון רבים. ומה קמ"ל בכך שרק בעינים 

הוא רב ולא בעיני.

ויבואר על פי מה שכתוב )ישעיה נא( "מי את ותראי מאנוש ימות וגו', 
היום מפני חמת המציק,  כל  ותפחד תמיד  וגו',  עושך  ה'  ותשכח 
ואנכי ה' אלוקיך רוגע הים ויהמו גליו" וגו'. מבואר במקראי קודש 
פעולתך, ממילא  בכל  עושיך  הוא  זוכר שה'  אלו, שכאשר האדם 
אינו מתיירא כלל מחמת המציק. כי כאשר ברור שאין שום מציאות 

מבלעדי חיותו יתברך, אם כן לא שייך שיהיה כל נזק.

על  מתגברים  והרע  הגוף  כח  שכאשר  ברוחניות,  גם  הוא  וכן 
מכל  הזה,  עולם  לתאוות  ולמושכו  עליו,  לשלוט  ומנסים  האדם, 
וכל  הגופני,  כח  בורא  והוא  עושיך,  ה'  כי  שיזכור  ידי  על  מקום 
איברי  בתרי"ג  עליון,  רוחני  שורש  לו  יש  שלמטה  הגשמי  אבר 
הנשמה האלוקיים. וכל ההסתר הוא רק בחיצוניות, כדי שהאדם 
וממילא  הגוף.  בכוחות  והגנוז  אור השי"ת הטמון  ויתגלה  יתגבר, 
אין המציאות החיצונית נחשב אצלו כלל למציאות, וממילא אינו 
מתפחד כלל מתוקף מציאות ההסתר, ואינו נמשך אחר היצר הרע 

להגוף כלל.

ובמלחמת  השי"ת  עבודת  בדרכי  הפסוקים,  כוונת  יבואר  ובזה 
היצר. שכאשר תראה עם רב ממך, דהיינו שכוחות הגוף וההסתר 
הם מרובים, תדע שרק בעיניך הם רב, דהיינו בהסתכלות הטבעית 
נראים כמציאות מרובה. אבל באמת כלפי השי"ת  החיצונית הם 
וממילא  כמציאות,  כלל  נחשבים  אין  עלמין,  כל  ומהוה  המחיה 

בהסתכלות של הנשמה אינם נחשבים כלל למרובים.

)כמבואר  ורכב, שרומזים למרכבת הקליפות התקיפים  סוס  ואפילו 
ב'באר מים חיים'(, מכל מקום הן נחשבים כאין וכאפס, בההסתכלות 
האלוקית ומצד הכרת הנשמה הדבוקה בהשי"ת, הרי שאלופו של 
עולם הוא בכל תנועה, וכל המציאות הוא אליבא דאמת רק חיות 
אלוקית. ואם כן אין מה לירא מכוחות היצר והקליפות, ואדרבה 
לגילוי  ראוי  לכלי  הזה  בעולם  הגוף  את  להפוך  הוא  המטרה  כל 

מקור: רעוא דרעוין תשע"ט; הדעה והדיבור תס"גאור האלוקי.

500 גליונות
נדבת הרה"ח ירחמיאל 
ראבינאוויטש שליט"א

יו"ר התאחדות האברכים
לרגל הבר מצוה לבנו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת

שיתקיים יום ג' באולם "פארהאנד"

500 גליונות
נדבת הרה"ח ברוך יואל

סאמעט שליט"א
לרגל הולדת בנו בכורו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת



יהודים צמאים לדבר ה'!  הגליון מופץ באלפי עותקים, בירושלים, בית שמש, בני ברק, טבריה, חריש, ביתר, אלעד, מודיעין עילית, אשדוד, מירון, צפת, כרמיאל, רחובות, וישובים נוספים על ידי המפיצים המסורים. להפצה באזור מגוריך או תרומת גליונות התקשר למספר 05832-88350ב

יוס’ל: הנושא שלנו היום של ‘יראה’ הוא ממש ענינא דיומא, כלומר, 
מדי יום הוא עניינא דיומא... הרי כולנו כ”כ מלאים יראות, פחדים, 
לחצים, וזה נראה שרבינו משכנע אותנו לעזוב את כל היראות הללו, 

אבל עדיין לא ברור איך בדיוק עושים את זה...

מאוד  והיראות  שהפחדים  לומר  אפשר  מאוד,  צודק  אתה  משפיע: 
פעילים בדור שלנו, וכאן באמת ההזדמנות ללבן את השורש שלהם, 
להבין איך ‘מעלים’ ומנצלים את הכח הזה להתקרב להשי”ת. אבל 
רגע רגע, יוס’ל, הרי שבוע שעבר התחלנו לדבר על נושא הדבקות, 
רק  ולא  בהשי”ת,  דבוקה  להיות  צריכה  האדם  ש’מהות’  ודיברנו 
פעולותיו, והדרך איך לעשות את זה הוא על ידי המדות שהם הכלים 
לי  ואמרת  זה,  על  לדבר  התחלנו  מתבטאת.  שלנו  הנפש  שבהם 

שתחשוב על זה במשך השבוע.

יוס’ל: אוה, נכון נכון, אכן רציתי לדבר על זה. כי חזרתי במחשבתי 
על יסוד הדברים שדיברנו, שבעצם כל המדות המתעוררות בלבנו 
שרשם בקדושה, אלא שהכוחות האלו מתלבשים בלבוש גשמי בכדי 
שיהיה בחירה בין טוב לרע, והעבודה שלנו היא להשתמש בכל מידה 
רק בכדי להדבק בהשי”ת. ובנקודה הזאת נתקעתי קצת, כי אפילו 
עדיין  ב’למעשה’  אבל  יותר,  או  פחות  הבנתי  עצמו  הרעיון  שאת 
לא תפסתי מה בדיוק אני צריך לעשות? איך לוקחים רק את חלק 

הקדושה של המדה ומסירים את הלבוש הגשמי?

משפיע: נכון, את זה צריך אכן לברר ביתר בהירות, איך עושים את זה 
‘למעשה’. ואם כבר אוחזים בשאלה זו, זה כבר סימן טוב, כי זה אומר 
שהיסוד עצמו שבאדם פועלים רק כוחות קדושים - זה כבר ברור 
לנו, ואנו כבר מסוגלים לראות ולהבין שהמשיכות הרעות הם בעצם 

רק לבושים חיצוניים על המהות שלנו. 

השלב הראשון, הבהרת 
המציאות

לא  ‘למעשה’ אני  ‘תאוריה’, אבל  איזה  זה רק  כן, אבל כרגע  יוס’ל: 
יכול  שאני  אמנם  נכון  דביקות...  שהוא  לאיזה  מגיע  שאני  רואה 
להסתכל על כל מדה את החלק הקדושה שלה, ולברר לעצמי שהרע 
הוא רק לבוש חיצוני, ובעצם אני עסוק כרגע עם מדה אלקית זו או 
אחרת, אבל אני עדיין לא רואה שזה משפיע על המהות שלי... אני 
לא רואה שהמהות שלי תהיה בעצמותה דבוקה בהשי”ת... לדאבוני 
המהות שלי עדיין עומדת בצורה של פירוד מהשי”ת, אני רוצה להבין 

איך משנים את זה בפועל ממש?

את  אמרת  כבר  שכמעט  עד  טובה,  כך  כל  שלך  השאלה  משפיע: 
הצעד  כי  התשובה.  כבר  מונחת  עצמם  שלך  במילים  התשובה! 
הראשון בדרך לברר את המדות אל הקדושה, מתחילה בעצם הבירור 
וההבהרה שהאדם עושה בעצמו לעצמו. שיתבונן וילמוד את האמונה 
ויחקוק במחשבתו ובלבו שכל המציאות היא רק השי”ת, ואין שום מציאות 
אחרת כלל. זה כל מציאות ותכלית החיים, וזה השורש היחיד של כל 
הצלחה בעולם. עד שזה יהיה כל כך ברור אצלו עד שירגיש במוחש 
שהמשיכות הגשמיות שלו הם סתירה מוחלטת להבנה הזאת! האדם 
צריך להרגיש את הקושיא! להרגיש שהמשיכות הללו מנוגדות לאמת 
ממש! כי להמשך לכסף, לכבוד, לתענוגים גשמיים, וכמו כן לחשוש 
ולברוח ולהלחץ מכל מיני הזקים והפסדים, זה סתירה מוחלטת לאמת 

הברורה לו במוחו שאין שום כח בעולם חוץ מהשי”ת!

יוס’ל: ומה יהיה אחרי שירגיש שזה סתירה? הרי זה באמת מצב מוזר! בן 
אדם שבמוחו ברור לו דבר אחד, ובלבו עולים רגשות מנוגדים לגמרי...

משפיע: אני לא מבין למה אתה שואל מה יהיה אחר כך? מה אכפת 
לך מה יהיה אחר כך? אתה כבר אוחז שם? כבר עשית עד כאן שכבר 
קשה לך מה יהיה הלאה? אנחנו לא מדברים עכשיו תאוריות בעלמא, 
הזאת  בנקודה  אוחזים,  אנחנו  כאן  למעשה!  ממש  מדברים  אנחנו 
ממש. העבודה שלנו היא לחקוק בלב שלנו בבהירות ממש שאין שום 
כח ושום מציאות חוץ מהשי”ת, ולחזור על זה ולחקוק את זה תדיר 
כמו  הרעות  שהמדות  במוחש  שנרגיש  למצב  שנגיע  עד  ועוד,  עוד 
אהבה ומשיכה לעולם הזה, או יראה מכל מיני עניני ומצבים בעולם, 
שלנו!  האמיתית  וההרגשה  למציאות  מוחלטת  סתירה  ממש  הם 
זו גורמת לקרב את המהות שלנו אל דביקות השי”ת, וכפי  חקיקה 
מה שתהיה מהותינו דבוקה יותר בהשי”ת כך נוכל יותר לברר את 
הטוב שבכל מידה ולהידבק על ידם להשי”ת. אני מקוה שהבנת שמה 
בסעיף  רבינו  וכלשון  הדביקות  היא  שהעיקר  הוא  מדגיש  שרבינו 
דּוֹת'  הַמִּ ל  כָּ עִם  מוֹ  שְׁ רַךְ  יִתְבָּ לְהַבּוֹרֵא  בְתּוֹ  מַחְשַׁ ק  יְדַבֵּ הַיּוֹם  ל  'וְכָּ הקודם 

התוצאה של הדביקות היא שהמדות משמשים רק לצורך הדביקות.

זאת אומרת שאנחנו לא צריכים להתעסק עם המדות עצמם, אלא 
לעסוק ולחקוק בלבינו את שרשי האמונה שזה הופך את המהות שלנו 

אל הקדושה.

אמונה סגולה לפחדים???
היום למדנו בדברי רבינו  זה למעשה,  יוס’ל: אני מנסה לתרגם את 
על מדת היראה, אז אני מנסה לצייר לעצמי שאני יודע שמחר אני 
ומודאג  לחוץ  ממש  ואני  כסף,  לי  אין  ועדיין  למשכנתא  כסף  צריך 

מזה, והסיבה פשוטה, כי אם לא אשלם את זה, המצב יכול להסתבך, 
הבנק יכול להתחיל עם עיקולים וקנסות, ויכול להתגלגל עד שיקחו 
את הדירה חלילה... לפי מה שלמדנו בדברי רבינו הלחץ והפחד הזה 
נקרא ‘יראה נפולה’, נו, הלוואי אצליח להשתחרר מזה... אם הבנתי 
נכון את דברי המשפיע, אז במקום לעסוק עם עצם היראה, אני צריך 
מהות  את  לעצמי  ולהבהיר  השי”ת,  מציאות  ובמוחי  בליבי  לחקוק 
ומטרת החיים ומהות כל הבריאה כולה, וממילא אפטר מכל היראה 

והלחץ החיצוני.

עתה.  שאמרת  למה  בקשר  לך  לומר  חריפה  הערה  לי  יש  משפיע: 
אבל קודם כל אני רוצה להבהיר שכאשר דיברנו שצריך לחקוק את 
האמונה בלבנו, לא היתה כוונתי שעושים את זה בשעת נסיון כמו 
שתיארת, כי לדעתי לא מתחילים להתבונן כאשר המדה הרעה כבר 

קופצת ופועלת, כי אז זה כבר קצת מאוחר...

העבודה שלנו שרבינו מלמד אותנו היא, לקשר את המהות שלנו אל 
השי”ת, שהמהות שלנו ומהות האמונה יהיו מאוחדים ממש, עד כדי 
כך שמיד כאשר מתעורר איזה מדה נפולה נרגיש מיד שזה סתירה 
להשקפת החיים וכל המהות שלנו - וכמו שכל אחד מבין שעבודה 
וקוצפים,  כועסים  כבר  לעבוד כאשר  לא מתחילים  על מדת הכעס 
אלא האדם שיודע בעצמו שהוא נוח לכעוס, קובע לעצמו זמן וזמנים 
הזאת  הרעה  המדה  בגנות  ולומד  הזאת,  הרעה  המדה  אחרי  לשרש 
וכו’, וממילא כשמגיע שעת נסיון הוא עומד כבר מוכן לקראת הנסיון 
– וכך זה עם כל המדות הנפולות, כאשר אנו מדברים שעיקר העבודה 
היא להפוך את המהות שלנו לדביקות בהשי”ת, זמן עבודה הזו אינה 
זה, לקבוע עתים ללימוד האמונה,  בשעת הנסיון, אלא הרבה לפני 
שאנו  וכמו  וכדומה,  התפלה  בעת  הזאת  ההתבוננות  את  ולחקוק 
עושים עכשיו ממש כשחוזרים יחד על האמת הברורה של מציאות 

השי”ת וביטול כל הדמיונות של הבלי העולם הגשמי.

יוס’ל: ברור מאוד. עכשיו כבר ברור יותר איך מקשרים את המהות 
מעשה.  בשעת  דווקא  ולאו  כללית  התבוננות  ידי  על  זה  ‘למעשה’, 
ברור מאוד. אבל מה היתה ההערה החריפה על הדברים שלי? איך 

בין סתם נייגעריג...

משפיע: תיכף אגיד לך, אבל לא מצד הסקרנות שלך, אלא מצד האמת 
שבדבר, וזה יוסיף לנו בהירות בסוגיא עצמה. כי תיארת לי התבוננות 
כמה  ביטאת  עצמם  שלך  הדברים  ובתוך  נפולה’  מ’יראה  להפטר  איך 
האדם מקושר ליראה הנפולה, עד שהוא מסכים אפילו לחשוב מחשבות 
וכל  שלו,  הדירה  מאיבוד  הפחד  את  ירגיש  שלא  ובלבד  וכו’  אמונה 
האמונה היא אצלו כמו סגולה עבור הפחדים שלו... דהיינו שבעצם הוא 
צריך את הדירה, ורק היא נותנת לו את הרגשת הרוגע והשלווה, ומשום 
כך אינו יכול לסבול שום מחשבה וספק על איבוד הדירה, ומשתמש עם 

העצה של אמונה בתקוה שיסלקו ממחשבתו את הספיקות...

יוס’ל: וואו... המשפיע באמת צודק. זה באמת חריף. אבל אני מנסה 
אני  לחשוב מה חסר במחשבה הזאת של אמונה? הרי סוף כל סוף 
עומד וחושב שאין עוד מלבדו, ואין שום מציאות מבלעדי השי”ת, 
ורק הוא יכול לעזור ולהושיע, הרי למעשה אני מצפה לישועת השם, 

מה חסר כאן?

משפיע: אתה צודק, והמחשבות הללו יקרות מאוד, ואין לנו השגה 
אמונה,  חושב מחשבות  כשיהודי  להקב”ה  עושה  זה  רוח  נחת  כמה 
זה מביא לעולם כולו. אבל רבינו מדבר על  ורחמים  וכמה המתקה 
זה מה  יותר - לקשר את מהות האדם להקב”ה,  נושא עמוק הרבה 
בכדי  שעבר,  בשבוע  שדיברנו  כפי  ‘דביקות’  הספרים  שקוראים 
לדבק את מהות האדם להקב”ה צריך לקבוע זמנים של לימוד בספרי 
חסידות וזמני התבוננות לקבוע ולחקוק את האמונה בלב היטיב עד 

שתהיה חלק מהמהות שלנו.

יוס’ל: אני שומע, איכשהוא הדברים מתחילים להיקלט בליבי.

אם אתה לא מתקרב, אתה 
מתרחק

משפיע: אני רוצה להוסיף עוד נקודה. כל זמן שהאדם לא חקק את 
האמונה בלב, אז לא רק שמהותו לא נדבקת ומתאחדת עם האמונה 
רוח  אחרי  נמשכת  היא  כי  ומתרחקת,  הולכת  היא  אלא  הצרופה, 
ממש את ההיפך מזה!. כי  העולם שמנשב ומחדיר בכל מיני אופנים 
כל העולם החיצוני צועק באזנינו שהדבר הטוב והנחשק הוא הצלחה 
בגשמיות, הצלחה בתשלום כל החובות המוטלים על האדם, הצלחה 
בריבוי הון, בשם טוב, ברוגע גשמי, וההצלחה הזאת תלויה בכל מיני 
וחוקקים את האמונה תדיר,  חוזרים  זמן שלא  וכל  דרכים טבעיים. 
רואים ושומעים כל הזמן את ההבלים האלו, ומזה נובעים כל היראות 
את  ולקלף  לבטל  מאוד  קשה  וממילא  והלחצים,  והפחדים  הרעות 
האמונה  את  ולחקוק  להקדים  האדם  על  מוטל  ולכן  האלו.  היראות 
לידע  צריך  ‘ראשונה  א’  בסעיף  כבר  לנו  חקק  שרבינו  וכמו  בלב, 
הראשון  היסוד  זה  ומיוחד’,  יחיד  אחד  אלוק  שיש  באמת  ולהאמין 
והשורש שעליו עומד הכל. ובזה מקשרים ומאחדים את המהות שלנו 

באמונה אמיתית המשעבדת את כל המדות אל הקדושה.

לימוד בצוותא ומסקנות למעשה בהדרכותיו של המגה"ק משטערנאביל זי"ע א חסיד'ישע הדרכה

איך נכנסים לשערי ה’דביקות’ למעשה, באופן שווה לכל נפש? 
ואיך זה הופך את חיינו לרגועים, ונטולי פחדים ולחצים? דביקות למעשה

הדרכה ב' סעיף ט"ו
רבינו באמצע ביאור ענין דביקות מהות האדם להשי”ת בכל מיני ההרגשות העולים בלב, ]מה שנקרא בלשון קדשו ‘המדות’[. וכבר נתבאר 
שכל המדות המתעוררים בלב שרשם במדות הקדושות העליונות, אשר מחמת ‘שבירת הכלים’ הם באים בלב מלובשים עם לבושים חיצונים 

של עולם הזה.

ותחילה נקט במדת החסד, שהיא מתלבשת בלב בצורה של אהבות ומשיכות גשמיות, ועתה ממשיך לדבר על שאר המדות.

דּוֹת שרשם בקדושה וצריך להשתמש בצד הטוב שבהם בכדי להדבק בהשי”ת, הֵן יִרְאוֹת רָעוֹת שהוא מדת  ל הַמִּ אָר כָּ וְכֵן שְׁ
אֲרוּת רָעוֹת שהוא מדת התפארת שבקליפה, וְנִצּוּחַ שהוא מדת הנצח שבקליפה כדיבואר להלן,  הגבורה שבקליפה, הֵן הִתְפָּ
דקליפה היא השעבוד והביטול  וּמַלְכוּת  מדת היסוד שבקליפה, כדיבואר להלן,  רוּת  ְ וְהִתְקַשּׁ מדת ההוד שבקליפה,  וְהוֹדָיוֹת 
לעניני העולם הזה - כל מדות אלו שרשם בקדושה, וצריך לברר את חלק הטוב שבהם ולהסיר את הלבוש הגשמי שנתלבשו 

בהם. 
עתה יבאר בפרטיות את מדת ה’גבורה’ שהיא היראה והפחד שבלב, איך להדבק על ידה להשי”ת. 

מוֹ האופן הראוי להשתמש במדת ה’יראה’ הוא שלא לפחד ולירא רק מהבורא יתברך  רַךְ שְׁ לּאֹ לִירָא רַק מֵהַבּוֹרֵא יִתְבָּ הַיְנוּ שֶׁ דְּ
סוּק )ישעיה לג ו( 'יִרְאַת ה' הִיא אוֹצָרוֹ' הכוונה היא על יִרְאַת  רוּשׁ הַפָּ י פֵּ בעצמו, וכל שאינה בכלל יראה זו נקראת יראה רעה, כִּ
רוּךְ הוּא שרק זה נקרא ‘יראת השם’ דהיינו שהוא מתיירא רק מהשי”ת לבד מצד רוממותו יתברך שמו,  דוֹשׁ בָּ ל הַקָּ הָרוֹמְמוּת שֶׁ
ה מִינֵי יִרְאוֹת כגון יראת העונש וכדומה, שלכאורה זה גם איזה יראה מפני הקב”ה שבכוחו להעניש וכדומה,  מָּ שׁ כַּ יֵּ ועל אף שֶׁ
ל גם ביראה  אָרֵי יִרְאוֹת הללו גּוֹרְמִין לְרִחוּק ואינם מביאים אל המטרה הנרצית שהיא דביקות וקירבה להשי”ת, וכמו לְמָשָׁ אַךְ שְׁ
ולברוח מפני הדבר  רְאָה לְהִתְרַחֵק  ה רָעָה אָז גּוֹרֵם הַיִּ נֵי חַיָּ נֵי אָדָם אַחֵר אוֹ מִפְּ שיש בזה העולם, כגון אִם אָדָם מִתְיָרֵא מִפְּ
אָר מִינֵי יִרְאוֹת כגון יראה מהפסד ממון או מבזיונות ובושות וכדומה, שכל אלו היראות מרתיעים אותו וגורמים  המפחיד, וְכֵן שְׁ
לו להתרחק מן הדבר המפחיד, וכמו כן גם כלפי היראה מהשי”ת אם הוא מתיירא רק מפני העונש וההפסדים שיכולים להגרם 
לו, על אף שאמנם היראה הזו גורמת לו לשמוע בקול ה’ ולא לעבור על מצוותיו, אבל איננה מוסיפה בלבו קירבת ודביקות 

השי”ת, והרי כל מדה ומדה צריכה להביא קירבת ודביקות השי”ת.

אַךְ יִרְאַת הָרוֹמְמוּת שמתיירא מפני רוממות השי”ת, וכלשון הזוהר הקדוש )בהקדמה יא:( שצריך האדם להתיירא מהבורא ב”ה 
כָל עָלְמִין ]- מפני שהוא אדון ושולט על הכל, והוא עיקר והשורש של כל העולמות[,  א דְּ רָא וְשֹׁרְשָׁ יט עִקָּ לִּ אִיהוּ רַב וְשַׁ גִין דְּ בֵּ
רַךְ כי הוא תופס שכל המציאות וכל החיות שיש לו הכל הוא מאתו יתברך, ויראה זו גורמת לאדם  יראה זו גּוֹרֵם קֵירוּב אֵלָיו יִתְבָּ

להתקרב ולהדבק אליו יתברך. 

נָתוֹ דהיינו אחרי שאינו משתמש במדת החסד הנפולה ]כנ”ל בסעיף הקודם[  וָּ כָל כֹּחוֹ וּבְכָל כַּ ךְ צָרִיךְ לַעֲבֹד השי”ת בְּ וְאַחַר כָּ
בְזֶה  וְהַנִּ פָל  ָ הַשּׁ ה  הַזֶּ לִמְשֹׁךְ אַחַר עוֹלָם  וְלאֹ  בקדושה,  אלו  מדות  עם שתי  השי”ת  את  לעבוד  יכול  הנפולה,  הגבורה  ובמדת 
רוּךְ הוּא שההוספה וההתעלות  כֶל לַעֲבוֹדַת הַבּוֹרֵא בָּ שהוא מצד מדת אהבה הנפולה, אלא וּבְכָל יוֹם וְיוֹם צָרִיךְ לְהוֹסִיף כֹּחַ וְשֵׂ
י  נֵי ענֶֹשׁ מִיתָה וְגֵיהִנֹּם, כִּ בעבודת השי”ת היא מצד מדת האהבה שבלב שהיא מתפשטת והולכת עוד ועוד, וְלאֹ לִירָא אוֹתוֹ מִפְּ
מוֹ שהיא יראת הרוממות כנזכר לעיל. רוּךְ הוּא וּבָרוּךְ שְׁ נֵי הַבּוֹרֵא בָּ יִרְאָה הַזּאֹת נְפוּלָה הִיא, רַק ישתמש במדת היראה לִירָא מִפְּ
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רשפיה / כללי וחיצי קודש ממאורי החסידות
בכל השנה אנו עושין חסד עם הבריאה להעלותן אל ה'. אבל בחודש אלול חייך קודמין, 
אנו מפרישים עצמינו מכל ענייני עולם הזה לקיים אני לדודי, ולזכור שהאדם נברא רק 

הרה"ק ה'שפת אמת' זי"ע )אלול תר"מ(לעבודת הבורא

יהודים צמאים לדבר ה'!  הגליון מופץ באלפי עותקים, בירושלים, בית שמש, בני ברק, טבריה, חריש, ביתר, אלעד, מודיעין עילית, אשדוד, מירון, צפת, כרמיאל, רחובות, וישובים נוספים על ידי המפיצים המסורים. להפצה באזור מגוריך או תרומת גליונות התקשר למספר 05832-88350

 א 
סוף השנה - חזרה למקור

ידוע מה שמובא בכל הספה”ק כי ‘ראש השנה’ הוא ה’ראש’ של 
השנה. המוח של השנה. 

כלומר, סדר השנה נמשל כמו קומת האדם. כמו שמערכת האדם 
מורכבת בסדר השתלשלות, כאשר  עיקר החיות שלו הוא במוח, 
שם יש גילוי אלקות יותר מכל האיברים, ושם גם כלולים כל 
לקלקל  יכול  במוח  קטנה  פגיעה  שכל  שרואים  כמו  האיברים, 
איברים שלימים. ומשם הוא הולך ומשתלשל מטה מטה, ללב 
ומשם לכבד, ויותר למטה עד הידיים הרגליים, ועד הציפרניים.

כך היא גם מערכת השנה. יש ב’ ימי ראש השנה בתחילת השנה, 
שהם כמו המוח של השנה. החיות של כל השנה כלולה בהם, 
ומימים אלו נמשכת ומשתלשלת מערכת השנה כולה עד סופה. 

וכדברי  חז”ל “מראשית השנה נידון מה יהא בסופה”.

)וסדר השתלשלות זה שיש בשנה ובאדם, הוא הוא המתכונת שבה הציב השי”ת 

את כל השתלשלות העולמות, אשר גם שם יש סדר של עולמות גבוהים שהם 

בבחינת מוח וראש לכל העולמות שמתחתיהם, ומשם משתלשלים העולמות 

בהדרגה עד לעולם התחתון הזה, וכפי שכתבו המקובלים כי האדם הוא ציור 

כל העולמות, ועל כך נאמר על האדם “בצלם אלקים ברא אותו”. והצורה הזו, 

יורדת והולכת עד לכל פרטי הפרטים שבכל קומה בעולמות.

כך זה גם בקומת חיי האדם הפרטי אשר בראשית חייו הוא מלא כוחות וחיות, 

וכוחותיו הולכים ואוזלים עד שבסוף ימיו הוא חלש וחסר כח, וכך זה גם בקומה 

של כל יום פרטי שבאדם, כאשר בבוקר הוא רענן ומלא חיות, ובערב הוא תש 

ולאה עד שהוא נופל לשינה, שהוא אחד מששים במיתה. 

וכללו של דבר, כי הראשית תמיד כולל בקרבו את כל הכוחות והחיות, והסוף 

לעומת זה הוא מרוקן מחיות וכח(.

ועל פי זה נמצינו אומרים, כי סוף השנה שהוא המקום הרחוק 
הכי פחות  ביותר בשנה, עם  הנמוך  הזמן  הוא  ביותר מהראש, 
הרה”ק  בשם  כאלו  מפורשים  דיבורים  יש  ובאמת  וחיות.  אור 
השנה  בסוף  כן  על  כי  בקדשו  שאמר  זי”ע  מקאריץ  פינחס  ר’ 
פרשיות השבוע קצרות יותר כמו נצבים וילך האזינו, וכך גם יש 
שם את פרשת כי תבוא שיש בה את התוכחה. מאחר שפרשיות 
וחיות  אור  פחות  הכי  יש  שאז   השנה  של  בסוף  נקראים  אלו 
בעולם, ועל כן זה מתבטא בפרשיות אשר הם כידוע החיות של 

השבוע, כי באורייתא ברא קוב”ה עלמא.

אך נמצינו מתפלאים ותמהים, הכזאת היא ההגדרה על אלול? 
ימים מאירים של תשובה  לך  אין  הימים הנמוכים בשנה? הרי 
יראה והתעלות כחודש זה! איך ניתן להגדיר ימים אלו כימים 

נעדרי אור?

על  המדוייקת  ההגדרה  כי  נבין  כשנדייק,  כי  היא,  האמת  אך 
התמעטות האור במדריגות התחתונות אינו מפני שהאור כלה 
בפטירת  וכמו  למקורו.  ועולה  שב  שהאור  מפני  אלא  ונפסד, 
מפקיד  שהאדם  בלילה  וכמו  לעולמה,  חוזרת  שנשמתו  האדם 
החיות  שנה,  של  בסופה  הוא  הדרך  זה  על  למעלה,  נשמתו 
בחיי  למקורו  לשוב  מתחיל  שהוא  מאחר  מתמעטת  השנה  של 
החיים ב”ה. ואם כן עניין זה של התמעטות האור והחיות בסוף 
סתירה  שום  בכך  שאין  גדולה,  מתנה  דווקא  הוא  המדרגות, 

לעבודה של אלול, ואדרבה הוא משתלב יפה יפה.

כי לכן תנועת הנפש בימים אלו הוא אכן תנועה של תשובה, 
כי  נפשו,  חשבון  האדם  מחשב  כך  ומתוך  והתבטלות,  הכנעה 
דווקא בימים אלו של אחרית השנה מתגלה כח חדש של השיבה 
עבודת  כי  ביותר,  עליון  גילוי  יש  אלו  בימים  לכן  המקור.  אל 
בדרגה  לדביקות  אותנו  מביאה  המקור  אל  והשיבה  התשובה 
רחמים  של  מידות  הי”ג  דרגת  שהוא  מהרגיל,  מאד  עליונה 
- כדאיתא בכתבי האריז”ל, אשר הם  המתעוררים בימים אלו 

שייכים לדרגת הכתר, שהוא המקור והשורש של כל המדרגות.

)ובזה יובן המעלה העצומה של עולמינו - עולם העשיה, אשר מצד אחד הוא 

המקום  הוא  כך  משום  דווקא  אך  ביותר,  הנמוך  והמקום  המדרגות,  אחרית 

היחיד שיש שם עניין של השיבה לשורש, לעומת כל העולמות העליונים, אשר 

דווקא מחמת שהיא אחרית כל המדרגות, וזה מה שאמרו חז”ל “יפה שעה אחת 

בתשובה ומעשים טובים בעולם הזה, יותר מכל חיי העולם הבא”(.

 ב 
דיקנא קדישא, דווקא ככלות הכוחות

ובעומק יותר יתבאר מה שדווקא בחודש אלול - אחרית השנה, 
שם דווקא מתגלה י”ג מידות הרחמים - סוד כתר העליון. נקביל 
הפרטי,  האדם  חיי  בקומת  הסדר  על  גדול  מיסוד  דוגמא  לכך 

כאשר האדם מגיע לסוף חייו, ימי זקנותו.

אשר לכאורה כפי שהקדמנו, יש סדר כללי של ראשית ואחרית, 
דבר  שכל  הפרטים,  לפרטי  עד  העולמות  בכל  נוהג  הוא  אשר 
החיות,  וכללות  תוקף  את  יש  אז  אשר  ‘ראשית’  עם  מתחיל 
והולך ומשתלשל מדרגה לדרגה עד ל’אחרית’ אשר שם יש את 
החיות המועטת ביותר. וכך גם בקומה של חיי האדם, נוהג סדר 
זה, כאשר בתחילת חייו הוא דשן ורענן מלא כוחות וחיות, אך 

בהמשך חייו הוא הולך מטה מטה, עד ליום המיתה.

אך מצד שני מובא בכתבי האריז”ל דבר פלא, כי דווקא בשנים 
אלו של ימי הזקנה האדם זוכה לדרגות גבוהות מאד של חיות 
במשך  בעבודתו  שזכה  מה  מכל  ערוך  באין  הגבוהות  אלקית, 
)ולכן יש מצוה של “מפני שיבה תקום”(, והזקן הלבן המעטר  כל חייו 
את פני הזקנים, מורה על דרגה גבוהה זו, שהיא דרגת ה’דיקנא 
קדישא’ של מעלה שבו כלולים י”ג מידות הרחמים, אשר רק אז 
האדם הוא כלי שתאיר בו דרגה גבוהה כזו. ולכאורה זה סותר 

עם כל הסדר של ראשית ואחרית שנוהג תמיד?

אלא שהבנת העניין הוא, כי באמת קומת האדם מורכב מכמה 
הרובד  עם  רק  נולד  האדם  ובתחילה  מזה,  לפנים  זה  רובדים 
בתחילה  הנולד  שהתינוק  בחוש,  שרואים  וכמו  שבו,  החיצוני 
בו  ומתפתח  נכנס  ורק לאחר מכן  כמעט אינו רק כאבן דומם, 
כח ההרגש, שהוא רובד פנימי יותר של האדם, ושוב לאחר מכן 

נכנס ומתפתח בו כח השכל שהוא רובד פנימי יותר.

וזהו בעצם מה שמובא בזוה”ק שמתחילה אין באדם רק בחינת 
כח  )שהוא  רוח  בו  ניתוסף  זכה  )דבהמה(.  דבעירא  סטרא   - נפש 
ההרגשה( שמשכנו בלב ששם מקום ההרגש. זכה יתיר ניתוסף בו 

נשמה שמשכנו במח. )ובאמת ההרגש והשכל הגשמי הם עדיין בחינת רוח 
ונשמה דנפש, שעדיין צריך האדם לעבודה רבה לזכות לרוח דקדושה ונשמה 

קדושה, שהם עיקר הרובדים הפנימיים(.

הראשית  זה  אין  האדם,  של  שנותיו  בראשית  שאף  יובן  ובזה 
ולכן  שבו,  החיצוני  הרובד  של  הראשית  אלא  שלו,  האמיתית 
אם כי בשנות הנערות הוא בראשית כוחותיו ובמלוא התוקף, 
אך על הרובד החיצוני הזה נאמר “ועיר פרא אדם יוולד”... הוא 
אכן במלוא התוקף, אך הוא יכול לגדול בהמה חזקה. ואכן בכדי 
שיתפשט באדם הרובדים הפנימיים שבו, צריך הוא להכניע את 
הרובדים החיצונים שבו, המסתירים על הכוחות הפנימיים, ולכן 
במקום הזה בא העניין של החינוך, אשר ההורים מחנכים את 
הילד, ובהמשך החיים כאשר האדם מתבגר הוא עצמו מחנך את 

עצמו ע”י ה’אבא ואמא’ הפנימי שלו - חכמתו ובינתו, להכניע 
את האדם החיצוני שהוא נולד איתו, למהות הפנימית שלו.

כך שבעצם, תוקף הראשית שהאדם נולד איתו הוא דבר שיש 
לבטלו ולהכניעו למהות הפנימית, ע”י המוחין שבו )אשר ב’מאור 
עיניים’ מובא כי מוחין הם מלשון ‘דמחי לה באפה’(. ודווקא כמה שיותר 

יותר להתחבר  זוכה  האדם מבטל את החלקים החיצוניים הוא 
כבר  שייכים  הם  אשר  שלו,  והעליונות  הפנימיות  לדרגות 

לעולמות העליונים.

שהכוחות  כך  מתוך  ודווקא  לזקנה,  מגיע  כשהוא  דווקא  ולכן 
שלו  החיצון  האדם  כאשר  והולכים,  כלים  אכן  שלו  הגשמיים 
דווקא מתוך  וענייניו,  ויותר מחיי העוה”ז  יותר  ומתבטל  הולך 
י”ג  כך הוא הופך לכלי להארה הכי עליונה שהוא ההארה של 
מידות של רחמים, זקן הלבן - בחינת כתר עליון, שהוא השורש 

והמקור לכל המדרגות.

 ג 
רחמי אינם כלים

חז”ל  רמזו  זקנה,  לעת  דווקא  המתגלה  זו  גבוה  מדריגה  ועל 
הקב”ה  ‘’אמר  הרחמים:  מידות  י”ג  פרשת  על  המדרש  בלשון 
למשה, בוא ואלמדך סדר י”ג מידות של רחמים, שאף אם תמה 

זכות אבות, רחמיי אינם כלים’’.

כי העומק של ‘זכות אבות’ הוא מלשון זיכוך, הזיכוך של האבות. 
והזדכך  שהתחנך  ע”י  זוכה  שהאדם  הפנימי  הרובד  על  הרומז 
בדרך הישרה ע”י ‘האבות’ שהם החינוך של הוריו, וגם החינוך 

של המוחין שלו, האבא ואמא הפנימי שלו.

והנה מדריגות אלו, הבאים בהתלבשות בתוך כל כוחות האדם 
“זכות  רמזו  וע”ז  מוגבלים,  האדם  כוחות  כי  גבול,  להם  יש 
סיום  לה  יש  אבות’  ‘זכות  המכונה  זו  שמדריגה  תמה”  אבות 
וגבול. “אבל רחמי אינם כלים” רומז שהמדריגה של י”ג מידות 
הרחמים, המתגלה לעת זקנה כאשר תשש כח האדם, הוא דרגה 
שבחיצוניות  ואע”פ  גבול.  מכל  למעלה  ותכלה,  סוף  לה  שאין 
האדם בזקנותו כוחותיו מוחלשים והרי הוא כמי שאינו. אולם אז 
דווקא מתגלה אור עליון שאינו צריך לכלי. )וכמו זקן שמשפיע מהודו 
גם בלי פעולה, אלא בעצם הופעתו(. ולא עוד אלא דווקא מתוך שכלה 

)ואפילו זכות אבות שבו(, והרי הוא בטל ומבוטל  כל כוחות האדם 
לגמרי, אז יכול להיות כלי לרחמים עליונים האין סופיים.

שיכול  דבר  הוא  המוחין,  והעדר  הזו  ה’זקנה’  כי  לציין  ויש 
“אל  זי”ע  הבעש”ט  וכמאמר  צעירים...  לאנשים  גם  להתרחש 
תשליכני לעת זקנה” שהיא בקשה שלא ניפול לזקנה והתיישנות 
בעבודת ה’. ואכן גם אז הדרך הוא להאחז בדרגה האין סופית של 
י”ג מידות, המאירה גם במצב הזה, ומתוך כך לעלות ולהתגבר.

וזה בעצם מה שמתרחש בכל שנה בימי אלול. כאשר דווקא אז 
באחרית שנה, כאשר האור של השנה מסתלק והולך, דווקא אז 
סופית,  האין  הרחמים  מידות  י”ג  של  העליונה  הדרגה  מתגלה 
וזה נותן לנו כוחות ואורות עצומים  אשר “רחמי אינם כלים”, 

יותר מכל השנה, לקיים כראוי את עבודת התשובה כראוי. 

השיבנו ה’ אליך, ונשובה.
מעובד משיעורו של המשפיע הגה”ח ר’ בן ציון אפל שליט”א המתקיים מדי 
יום רביעי בהיכל ביהמ”ד הגדול בירושלים בשעה 7:30 בערב

 הארת י"ג מידות     
מה היא ההארה העצומה של י”ג המידות?  ולמה דווקא באלול נמשך לנו אור עליון כל 

כך?  ואיך דווקא התשובה והשפלות מרוממים לדרגה הגבוהה הזו?

1000 גליונות לזיכוי הרבים
מוקדש לטובת נשמת

הרה"ק ר' פנחס ב"ר אברהם אבא 
זי"ע מקאריץ
לרגל היארצייט י' אלול

נתנדב על ידי הרוצה בעילום שמו שליט"א

500 גליונות
נדבת החתן

הרב שמעון ראזען שליט"א
לרגל שמחת נישואיו למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע יזכה לבנות בית 
נאמן בישראל

החתונה יתקיים יום א' באולם 
"אינזליכט"

נדבת
הרה"ח יקותיאל 

יהודה קעניג 
שליט"א

לרגל הולדת בנו 
למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו 
זי"ע ירווה ממנו רוב נחת

נדבת
הרה"ח אברהם 

ברמ"י ראזנפעלד 
שליט"א

לרגל הולדת בתו 
למזל טוב

בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו 
זי"ע ירווה ממנה רוב נחת

ברכת מזל טוב
לידידנו החשוב הרה"ח ר' משה 

יאראוויטש שליט"א
מחשובי התומכים

לרגל הולדת בנו למזל טוב
בזכות מרן הבעש"ט הק' ותלמידיו זי"ע ירווה ממנו רוב נחת

2000 גליונות לזיכוי הרבים
מוקדש לעילוי נשמת האה"ח מרת הענשטא בת"ר יואל ז"ל ליכטנשטיין

נלב"ע ח' אלול תשע"ז

נתנדב על ידי בניה הרה"ח ר' מרדכי יצחק שליט"א הרה"ח ר' אשר אנשיל שליט"א
נכדיה התומכים הקבועים: הרה"ח ר' מנחם מענדל בר"א גוטליב שליט"א הרה"ח ר' יחיאל יעקב ברא"א ליכטשנטיין 

שליט"א הרה"ח ר' אהרן גוטליב שליט"א הרה"ח ר' מרדכי יצחק ברא"א ליכטנשטיין שליט"א הרה"ח ר' שמעון 
יהודה ליכטנשטיין שליט"א הרה"ח ר' יצחק דוד פעלדמאן שליט"א הרה"ח ר' נתן ליכטנשטיין שליט"א
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פטרון חודשי תמוז אב אלול
ידידנו החשוב הרה"ח ר' אהרן בן חנה שליט"א

לברכה והצלחה בכל מעשי ידיו

משקולות של דביקות
חיים פרץ הושיט יד רועדת למגרה, הוא שלף את הזהוב האחרון.

הוא הסתכל שוב אל תוך המגרה הריקה, ולבו צלל. המציאות טפחה 
בפניו: שלש מאות זהובי הנדן תמו ברגע זה, כלומר ברגעים הבאים 
ושמן,  ירקות  ביצים  בקמח  הזהוב  את  תמיר  הכשרה  זוגתו  כאשר 

למחיית הבית.

קולות מפחידים השתוללו בלבו, ‘תמו ימי השובע, חיים פרץ!, הזהוב 
הבא כבר לא תשלוף מהמגרה... תצטרך לעבוד קשה להשיגו’.

לעבוד  עליו  המוטלת  ההתחייבות  את  היטב  הוא  יודע  פרץ  חיים 
החופה  תחת  התחייב  וכאשר  בתורה  ככתוב  ביתו,  בני  את  ולזון 
ממנו,  עתה  הנדרש  ה’  רצון  ומשכך  ואיזון’,  ואוקיר  אפלח  ‘ואנא 
הוא אכן מתכוין לקיים התחייבות זו ולהתחיל לעסוק בהשתדלות, 
לצאת לרחובות ולשווקים בסכום שיועד במגרה האחרת לרגע הזה, 

ולסחור בהם בזעת אפו, למען הביא טרף לביתו.

אך הוא חש שאיננו מסוגל. אחת שאל מאת ה’ כל ימיו, לשבת בביתו 
לחזות בנועמו ולבקר בהיכלו, עם טלית ותפילין וסידור, ומול גמרא 
רמב”ם או שו”ע, ורק אותה ביקש באמת ובתמים. המחשבה על כך 
שמהחודש הבא הולך הוא לבלות שעות הגונות מסדר יומו על עסקי 

חולין של עולם עובר, מעבירות בגופו צמרמורת.

רגליו של חיים פרץ משוטטות בחדר מפינה אחת לשניה ועשתונותיו 
סוערות, איך? איך אפשר לעזוב חיי עולם ולעסוק בחיי שעה? שואל 
זו  גזירה  ילך מרוחה של  הוא את נפשו בבעתה, מבקש נתיב אנה 

שניחתה עליו.

לפתע מבליחה בו ההארה: ‘קאז’ניץ!’ אור ה’ מאיר בקאז’ניץ, מה לי 
מתגולל כאן בבלבולי? תהה פתאום על עצמו.

מעודד יצא מן החדר, הוא מסר את הזהוב לזוגתו והחל להכין את 
נפשו לנסיעה.

ביום המחרת כבר ישב בלב הומה על העגלה בואכה קאז’ניצה.

המגיד  מול  בפנים  פנים  עמד  כאשר  דמעו  פרץ  חיים  של  עיניו 
הקדוש, למחרת הגעתו לעיר, ושטח את התלבטותו.

“רבי קדוש!, אני חש אינני מסוגל לכך, איך אעזוב מקור מים חיים, 
לחצוב את לחמי בבורות נשברים? קשה עלי הדבר מנשוא!” בכה על 

נפשו מול קודש הקדשים.

“וכי מה אתה חושב שבעסקים הגשמיים אי אפשר למצוא את אורו 
יתברך?” נענה חיים פרץ כמו מפי הגבורה, בקול קדשו של המגיד 

שפנה אליו.

ומתן  במשו  לעוסק  רק  ניתנו  מעשיות  מצוות  וכמה  כמה  “הרי 
חנווני,  תהיה  אם  בכך  “ומה  בו.  להאיר  המגיד  המשיך  באמונה!”, 
ותהיה עסוק כל היום במצוות ה’ ברוך הוא שלא להונות במשקלות 
יט, לו(?, הרי אתה דבוק אז  )ויקרא  יהיה לכם’  והין צדק  ‘איפת צדק 

ברצונו יתברך ממש!”.

והקצרים  יותר, הדיבורים הקדושים  צריך  היה  לא  חיים פרץ כבר 
חדרו תיכף אל עומקי נשמתו, וחוללו בהן מהפכה.

הוא יצא את הקודש בלב מתרונן, ופנה תיכף בצעדי ריצה נרגשים 
לחזור בהקדם האפשרי אל  אל הרחוב של בעלי העגלה משתוקק 

ביתו, לגלות את האלקות שבתוך העסקים הגשמיים.

חיים פרץ חזר לעיירתו, והתחיל להשקיע את מיטב מרצו בביסוס 
במקום  חדר  לשכור  מיהר  הוא  אדמות,  עלי  שלו  החדש  התפקיד 
תקופה  שכעבור  עד  סחר,  בנה  קנה,  לווה,  התייעץ,  בעיר,  מרכזי 
הארץ,  טוב  בכל  וגדושה  מלאה  מכונה  על  חנותו  עמדה  קצרה 

ומזמינה את הלקוחות.

בדחילו ורחימו הציב חיים פרץ את מכונת השקילה המהודרת על 
שולחנו, ניקה ברוממות רוח את איפת המשקל מפירורי אבק בלתי 

נראים, והחל לקבל את פני הקונים.

ידיו ורגליו של חיים פרץ החלו לשרת את הלקוחות באמונה אך לבו 
ומוחו כָסְפוּ והתגעגעו לשלב השקילה. אז נטל באהבה את המצרכים 
ושם ברגש בצלחות השקילה, חבוק ודבוק בקונו ית’ שהוריד את 
עצמו אליו במצות ‘איפת צדק יהיה לכם’ כדי שגם הוא חיים פרץ, 

בתוך החנות, יוכל לידבק בו יתברך.

עם הימים שעברו החל להתפתח קשר עמוק ושקט בלבו של חיים 
פרץ לאבני השקילה, הם הפכו להיות כמו התפלין של החנות שלו, 

והוא ערג להן באהבה אין קץ.

ואז באחד הימים בעוד חיים פרץ מתבונן באהבה על המשקלות שלו, 
הוא נבהל לגלות מדרגה של ראיה רוחנית שהתפתחה בו, הוא ראה 

את שם הוי”ה מאיר על המשקלות.

חיים פרץ נבהל, הוא חשש שדמיונו מטעה בו, ומיהר לנסוע לקאז’ניץ 
אל המגיד הקדוש וסיפר לו בבהלה, על המדרגה המופיעה בו.

“אל לך לפחד” ענה אליו המגיד. “עבודתך הראויה בעסקי הגשמיות 
זיכתה אותך במדרגה הזו, רק היזהר לבלתי ספר לאיש על המדרגה 

הזו, ותזכה להתמיד בה לאורך ימים”.

זכה חיים פרץ וגילה את האלקות שבגשמיות.
מקור: מאמר מרדכי

סיפורים בצלם של הבעש"ט ותלמידיודאס חסיד'ישע לעבן

שאלות והתלבטויות בעבודת השי"תאנה אבקשך

שאלה:
אני בחור בינוני ולא זכיתי בכשרונות מיוחדים ביותר, 
ומסביבי ישנם בחורים רבים עם כשרונות מיוחדים, עם 
מזהירות,  להצלחות  זוכה  אחד  וכל  מיוחדות,  יכולות 
בלימוד, בחבורות, בבחינות, ובכל השאר. ורק אני מוצא 
לא  אבל  ומתאמץ  שמתאמץ  ‘אפרורי’  בחור  עצמי  את 
מגיע לשום דבר מיוחד. זה שובר אותי שוב ושוב ואני 

כבר לא יכול להמשיך כך.

תשובה:
בחור יקר! לפני שנענה לך תשובה למעשה, הבה נציג קודם כל 
באחרים,  ולקנא  להסתכל  ובחריפותה:  בפשטותה  האמת  את 
זהו שורש הרע. זהו מעשהו של הנחש הקדמוני אשר קינא 
באדם וחוה, כמבואר בחז”ל, אשר משם השתלשלו ונוצרו כל 
הרעות וכל מציאות החטא והרע בעולם. ולמה זה שורש הרע? 
כי המקנא מתעסק עם העדר, משהו שלא קיים. אין לו תכונה 
וכשרון פלוני, אבל הוא חושב ושואף לזה. זאת אומרת שהוא 
מתעסק עם משהו שלא קיים. וזהו רע, כי הרע הוא ההעדר, 

ההעלם על מציאות השי”ת.

המקנאים,  של  שעונשם  )ט.(,  בסוטה  בגמרא  שם  ומבואר 
והנחש בתוכם, שהם לא מגיעים גם לא לחלקם שלהם. היינו 
לא רק שאינם משיגים את מה שקינאו אצל חבריהם, אלא 
גם לא מה שהיו צריכים להשיג בעצמם. וזהו לא עונש אלא 
כי המקנא מנסה להשיג משהו  תוצאה טבעית בדרך ממילא: 
לידיעת מסכתא שלימה  )למשל, שמנסה להגיע  לזה  שהוא לא שייך 
מנסה  לא  הוא  לזה  שייך  כן  שהוא  מה  ואת  לכוחותיו(,  מעבר 

)שאינו מתמקד ומתרכז רק בידיעת חצי מסכתא, שלזה הוא כן  להשיג 
מסוגל(, כך יוצא שהוא לא מצליח להשיג שום דבר. גם לא 

וההפסד והצער הוא פעמיים: גם החבר  מה שהוא כן מסוגל. 
שלי כן הגיע להישג כפול, ואני אפילו לחצי הישג לא הגעתי.

לכן, לפני שאנו ניגשים לחשוב כיצד מרפאים את הקנאה, 
קודם כל צריך לדעת: לקנא זה לא לענין...

בחלקו,  שמח  להיות  לקנאה:  הרפואה  באמת  מהי  אך 
זהו  הטוב.  שזהו  שקיים,  משהו  עם  להתעסק  שמשמעותו 
שבין  היצר  מלחמת  אחרות,  במילים  השי”ת.  אור  גילוי 
ההעדר  והטוב,  הרע  בין  היא  בחלקו,  והשמחה  הקנאה 
והקיום, האם אני מתעסק עם דמיונות שווא או מתעסק עם 

דברים אמיתיים שקיבלתי מהשי”ת.

מה זה להיות ‘שמח בחלקו’? איך נהיים ‘שמח בחלקו’? זה כולל 
שני סעיפים: הסעיף הראשון שאדם צריך לקלוט, זה שהשי”ת 
ברא את כל אחד מאתנו לכבודו, ולכל אחד מאתנו נתן את 
יתברך.  כבודו  את  להביא  נוכל  שבהן  המדויקות  התכונות 
אם נבראתי עם ראש בינוני בלי כשרונות מיוחדים, כנראה 
יש להשי”ת נחת רוח מיוחדת בזו. וכשאדם קולט שהוא לא 
נברא אלא לשמש את קונו, אזי הוא מבין שאיך שהוא נברא, 

כך הכי טוב, כי כך הוא צריך לשמש את קונו.

הסעיף השני )שיכול לבוא רק אחרי הסעיף הראשון(, זה להבין מה 
הוא  שלשמו  שלו  ה’חלק’  את  יש  אחד  לכל  שלך.  ה’חלק’ 
נוצר, שדרכו הוא מביא את הנחת רוח להשי”ת, ועליו לחפש 
זאת אצל עצמו ולהכיר בכך. למשל, אתה אומר שאתה בינוני 
ויש לך כשרונות ממוצעים, זאת אומרת שה’חלק’ שלך שאתה 
יכול לזכות לקנין התורה הרבה יותר מבעל הכשרון. כי בעל 
ולכן אינו מתחבר  הכשרון בדרך כלל אינו מתייגע כל כך, 
כל כך ואינו קונה כל כך. משא”כ הבינוני מתייגע בלימוד, 
ומסדר יותר את הלימוד אצלו, וחוזר יותר, וזוכר יותר, וקונה 
יותר את הלימוד. ולכן הנחת רוח שלך להשי”ת היא דווקא 
בבינוניותך, כי כך אתה מביא את קרבן קנין התורה להשי”ת.

ואין זה אלא משל לכך שכל אחד בכל מצב יש לו ‘חלק’, יש 
מי שהוא מתמיד, או בעל זכרון, או בעל אחריות, או רציני, 
והרשימה  נעים לכל...  זריז, מסודר,  הזולת,  זהיר בכבוד  או 
שהשי”ת  הדבר  ברור  שהרי  עולמים.  יצורי  כרשימת  ארוכה 
ברא את כל אחד כדי להביא לו נחת רוח, ואין לו אלא לחפש 

מהו החלק המיוחד שהוא מביא נחת רוח.

והתוצאה הטבעית של שני הסעיפים הללו היא, שאתה ‘שמח 
בחלקך’. כשאתה מבין שלכך נוצרת, ומהו חלקך, אתה שמח 

בכך. ויהיה החלק מה שיהיה.

המדויק,  חלקך  מהו  לזהות  יכול  אתה  כיצד  תשאל  עתה 
והעצה לכך היא שתעבור על כל מה שאתה עושה במהלך 
וכן  לישיבה  בהליכתך  והמשך  בבוקר  מקימתך  החלק  היום, 
כך  ומתוך  קטנה,  ופעולה  כל עשיה  על  והלאה, תעבור  הלאה 
הפעולות  בכל  תבחין  הנכונות.  למסקנות  תגיע  בוודאי 
המיוחדות  התכונות  מה  ותבין  עושה,  שאתה  הטובות 

שהשי”ת רוצה שתביא לו נחת רוח דווקא עמהן.

כי  אצלך,  המיוחד  מהו  לראות  יכולת  לא  היום  עד  אולי 
הסתכלת וראית דברים הרבה יותר נפלאים בחברים שלך. 
אבל עכשיו כשכבר הפנמת שכל אחד יש לו תפקיד, ושכל 
יודע  אתה  הרי  התפקיד,  מילוי  לצורך  רק  זה  לנו  שיש  מה 
שאין משנה כלל בין מה שיש להם למה שיש לך, כי כולם 
מהו  לזהות  תוכל  כבר  עתה  תפקידם,  מילוי  אלא  להם  אין 

התפקיד והחלק שלך.

והרווח כולו שלך, כי כשחיים בלי קנאה שמוציאה את האדם 
האמיתי  בתפקיד  ומתקדמים  מאושרים  החיים  העולם,  מן 

ולא בדמיונות שווא.

אולם ישנה נקודה שצצה מבין השורות בשאלתך, שהיא בעצם 
לעקור  צריך  ואותה  ההתמודדות,  כל  על  יותר  הרבה  מקשה 
ולשרש: ניכר שלא מפריעה לך רק העובדה שלפלוני יש יותר 
יותר פרסום  כשרונות ממך, אלא גם ובעיקר, שלפלוני יש 
ותשומת לב... אתה איזה בחור ‘אפרורי’ ופלוני נוחל הצלחות 

מזהירות...

יעזור מה שהאדם  וכל עוד שהקנאה נובעת מכאן, הרי לא 
שמח בחלקו, שהרי כל קנאתו היא לפרסום ולתשומת הלב, 
ומה יעשה שחלקו אשר נתן לו השי”ת צריך להתבטא דווקא 

באופן שקט...

וליצר הפרסום הזה צריך לענות, שאיננו רוצים להיות כמו המן 
המלך  ומשרתי  עבדי  שכל  מה  כידוע,  שהרי  הזה...  הטיפש 
השתחוו להמן לא היה מפני מעלת המן או הערכתם אליו, 
אלא רק כי כן ציווה עליהם המלך. זאת אומרת שהמן כלל 
לא נחל כבוד או פרסום כלשהו, ואף אחד לא העריך אותו, 
ובמילים  מהפרסום...  כך  כל  נהנה  איך  ברור  לא  היום  ועד 
יכול להסכים שאין שום  כל אחד  אחרות: בהתבוננות קלה 
ענין בכבוד ופרסום. אולי אדם רוצה שיעריכו את מעלותיו 
האמיתיות, אבל שישתחוו לו בלי טיפת הערכה אמיתית, רק 
בלל שיש לו כשרון כזה וכזה, רק המן ומש’ יכולים ליהנות 
מזה... )ואולי זו מדרגה, אך ייתכן שתוכל לשמוח בעצם כך, שאינך זוכה 
לפרסום שעלול לשקע את האדם בשקר ח”ו, וחסכת נסיון קשה ואתה יכול 

לחיות חיים אמיתיים(.

ועוד נקודה קטנה: נראה לך שבעלי הכשרון שמסביבך מאוד 
נכון. ההיפך,  זה רחוק מלהיות  ושבעים מעצמם?  מסופקים 
כל  ומכאובים.  כעס  קנאות,  תחרויות,  מלא  הכשרון  עולם 
הזמן רואים איך שהשני מצליח יותר... לבעל כשרון יש את 
היחידה  התרופה  היא:  לכולם  והתשובה  כמוך,  שאלה  אותה 
התפקיד  עם  עסוק  להיות  היינו  בחלקו,  שמח  להיות  היא 

הפרטי שלך להשי”ת, ורק עם זה.

איך מתמודדים עם קנאה?


